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On the occasion of documenta (13) Boris Groys’ essay, „Google: Words Beyond 
Grammar“, was published. In his text the author comes to the conclusion that Google 
has become our main source for all relevant questions about the world. The search 
engine has replaced religion and philosophy to regulate and structure our dialogue 
with the world. Consequently, a new conception of knowledge and truth has been es-
tablished which can be understood as the sum of all contexts in which terms appear 
when googled.

Replacing traditional discourses which weigh truth, we find ourselves confronted with 
a vast but arbitrary amount of information, a cloud of words. Seen from this perspec-
tive, the search engine marks the end of the development of isolating words from 
their grammatical context.

Wolfgang Plöger has reproduced the little booklet by Groys without any changes. 
But instead of printing it on paper he prints it onto translucent pages. Thus the front 
and back of each page merge into one typographic image rendering the actual text 
unreadable. Plöger presents us with a contradiction. His version of Groys’ critical 
essay is totally transparent but at the same time cryptic because the information 
provided by the text can no longer be discerned. In a way, the artist points, with this 
twist, to a contradiction within the text itself. For Groys describes the complete dis-
solution of philosophical discourse by using the very means of its tradition. Plöger’s 
little intervention unmasks Boris Groys’ writing as a special cloud of words - a philo-
sophical one.
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Wolfgang Plöger
Boris Groys’ words beyond grammar

Im Rahmen der dOCUMENTA (13) erschien die Publikation „Google: Words beyond Gram-
mar“ von Boris Groys.
In dem kurzen Aufsatz stellt der Autor die These auf, dass Google zum ersten Adressaten 
unserer Fragen an die Welt geworden ist. Damit ist die Internet-Suchmaschine an die Stelle 
von Philosophie und Religion getreten. Heute reguliert Google unseren Dialog mit der Welt. 
Mit weitreichenden Konsequenzen. Das Wissen um die Wahrheit wird neu verstanden – als 
die Summe aller Kontexte, in denen einzelne Suchbegriffe erscheinen.

An die Stelle tradierter Diskurse, die der Wahrheitsfindung dienen, sind die von Google 
erzeugten Wortwolken getreten. Damit steht die Suchmaschine am vorläufigen Ende einer 
Entwicklung, in deren Verlauf die Worte aus ihrem grammatischen Zusammenhang befreit 
wurden, um frei im Raum zu fluktuieren.

Wolfgang Plöger hat das Buch von Boris Groys reproduziert, ersetzte aber als Trägermate-
rial das Papier durch glasklare Folie. Dadurch verschmelzen die Vorder- und Rückseiten zu 
einem typografischen Bild, das sich der Lesbarkeit entzieht. 

Plögers Buch befindet sich in dem Widerspruch, vollkommen transparent, aber unlesbar zu 
sein und löst damit den Widerspruch auf, in dem sich das Original von Boris Groys befindet, 
da Groys sich dem Phänomen der Auflösung der philosophischen Diskurse auf herkömmli-
che, diskursive Weise zu nähern versucht. 
Mit anderen Worten: Plöger lässt die Ausführungen von Groys selbst zur Wortwolke mut-
ieren.
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